



DOI: 10.18572/2070-2108-2022-5-15-20

ОБЕСПЕЧЕНИЕ СОСТЯЗАТЕЛЬНОСТИ И РАВНОПРАВИА СТОРОН В СУДЕБНОМ ЗАСЕДАНИИ ПРИ ПРОВЕРКЕ ЗАКОННОСТИ ПРОИЗВОДСТВА ОБЫСКА В ЖИЛИЩЕ БЕЗ СУДЕБНОГО РЕШЕНИЯ

Антонов Игорь Алексеевич,
заведующий научно-исследовательским отделом
Санкт-Петербургской академии Следственного комитета Российской Федерации,
академик Российской академии естественных наук (РАЕН),
доктор юридических наук, профессор
docantonov@yandex.ru

Каширин Роман Михайлович,
адвокат Псковской областной коллегии адвокатов,
кандидат юридических наук
kashirinroman@yandex.ru

В статье рассматриваются вопросы реализации принципа состязательности и равноправия сторон в ходе судебного разбирательства при проверке судом законности и обоснованности производства обыска в жилище самостоятельно следователем без судебного решения при наличии обстоятельств, не терпящих отлагательства; проводится анализ положения прокурора в ходе судебного заседания; выносится на обсуждение вопрос об обязательном участии в судебном заседании лица, производившего обыск в жилище без судебного решения.

Ключевые слова: обыск в жилище, состязательность, равноправие сторон, суд, следователь, прокурор, адвокат, проверка законности обыска.

Ensuring of Adversariality and Equality of the Parties in a Court Hearing in the Verification of Legality of a Search in a Dwelling without a Court Ruling

Igor A. Antonov
Head of the Research Department of the Saint Petersburg Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation
Member of the Russian Academy of Natural Sciences (RANS)
LL.D., Professor

Roman M. Kashirin
Attorney at the Pskov Regional Bar Association
PhD (Law)

The article deals with the implementation of the principle of competition and equality of the parties during the trial when the court checks the legality and validity of the search in the home independently by the investigator without a court decision in the presence of circumstances that do not tolerate delay; the situation of the prosecutor during the court session is analyzed; the issue of mandatory participation in the court session of the person who conducted the search is brought up for discussion in a dwelling without a court decision.

Keywords: house search, competitiveness, equality of the parties, court, investigator, prosecutor, lawyer, verification of the legality of the search.